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DAMES EN HEREN,

U w  c o m m i s s i e  h e e f t  s e c t i e  14   –  FO D 
Buitenlandse Zaken, Buitenlandse Handel en 
Ontwikkelingssamenwerking (partim: Buitenlandse 
Handel) van het ontwerp van algemene uitgavenbe-
groting voor het begrotingsjaar 2017, met inbegrip van 
de verantwoording en de beleidsnota (DOC 54 3294/1, 
3295/8 en 3296/016), besproken tijdens haar vergade-
ring van 21 november 2018.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING 
DOOR DE STAATSSECRETARIS VOOR 

BUITENLANDSE HANDEL

De heer Pieter De Crem, staatssecretaris voor 
Buitenlandse handel verwijst voor zijn inleidende uit-
eenzetting naar zijn beleidsnota Buitenlandse Handel 
(DOC 54 3296/016).

II. — BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Peter Luykx (N-VA) merkt op dat de staats-
secretaris in zijn beleidsnota de cijfers van het eerste 
kwartaal 2017 vergelijkt met de cijfers van het eerste 
kwartaal 2018. Dit geeft een vertekend beeld van de 
situatie en er zijn geen tendensen uit af te leiden. Het 
zou duidelijker zijn indien de jaarcijfers met elkaar zou-
den worden vergeleken. Bovendien is het belangrijk 
dat de cijfers per gewest zouden worden opgesplitst 
om een vergelijking te kunnen maken van onder meer 
best practices.

Leidt Trade4U effectief tot meer handelsrelaties? Kan 
de staatssecretaris dieper ingaan op de voordelen van 
het systeem?

Er zal naar nieuwe investeerders worden gezocht om 
de tweede en derde fase van MYRRHA te fi nancieren. 
Zijn er hiervoor buiten Japan, nog andere geïnteres-
seerden op het terrein gevonden?

Met betrekking tot de Brexit merkt de heer Luykx op 
dat Vlaanderen het voortouw neemt en overweegt steun 
te verlenen aan kmo’s. De beleidsnota stelt dat België 
gebaat is met een globaal Europees akkoord. Wat vindt 
de staatssecretaris van de mogelijke alternatieve acties 
zoals samenwerken met meer Noordelijke landen rond 
de Noordzee. Zijn er alternatieve bondgenootschappen 
mogelijk rond de Brexit?

MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la section 14  – SPF 
Affaires étrangères, Commerce extérieur et Coopération 
au développement (partim: Commerce extérieur) du 
projet de loi contenant Ie budget général des dépenses 
pour I’année budgétaire 2019, en ce compris la justifi ca-
tion et la note de politique générale (DOC 54 3294/001, 
3295/008  et 3296/016), au cours de sa réunion du 
21 novembre 2018.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF 
DU SECRÉTAIRE D’ÉTAT AU 

COMMERCE EXTÉRIEUR

M. Pieter De Crem, secrétaire d’État au Commerce 
extérieur, renvoie pour son exposé introductif à sa note 
de politique générale relative Commerce extérieur 
(DOC 54 3296/016).

II. — DISCUSSION

A. Questions et observations des membres

M. Peter Luykx (N-VA) note que, dans sa note de 
politique générale, le Secrétaire d’État compare les 
chiffres du premier trimestre 2017 avec ceux du premier 
trimestre 2018. Cela donne une image faussée de la 
situation et ne permet pas de dégager des tendances. 
On gagnerait en clarté si l ’on comparait les chiffres 
annuels. Il est également important que les chiffres 
soient ventilés par région afi n de pouvoir comparer, 
entre autres, les bonnes pratiques.

Trade4U est-il effectivement à l’origine d’un accrois-
sement des relations commerciales? Le secrétaire 
d’État peut-il expliciter les avantages de ce système?

On cherchera de nouveaux investisseurs en vue de 
fi nancer les phases 2 et 3 de MYRRHA. En dehors du 
Japon, a-t-on trouvé d’autres investisseurs potentielle-
ment intéressés?

S’agissant du Brexit, M. Luykx observe que la Flandre 
prend les devants et envisage d’aider les PME. La note 
de politique générale indique que la Belgique a tout 
intérêt à la conclusion d’un accord européen global. Que 
pense le secrétaire d’État d’éventuelles actions alter-
natives telles qu’une collaboration avec plus de pays 
nordiques autour de la mer du Nord. Des alliances alter-
natives sont-elles envisageables à propos du Brexit?
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Mevrouw Gwenaëlle Grovonius (PS) plaatst vraag-
tekens bij de toekomst van het Agentschap voor 
Buitenlandse Handel, nadat het Vlaams Gewest in 2015 
heeft beslist zijn dotatie tot de helft te reduceren. Welke 
weerslag heeft die beslissing gehad op het Agentschap?

Aansluitend op het voorgaande wordt in de beleids-
nota het volgende gesteld: “Het Agentschap [voor] 
Buitenlandse Handel heeft de nodige maatregelen 
genomen om haar [sic] begroting in evenwicht te hou-
den en voorziet actueel [sic] een positief saldo van 
35 198,66 € voor 2018.” (DOC 54 3296/016, blz. 30). 
Om welke maatregelen gaat het precies? Welke im-
pact hebben die bezuinigingen op de opdrachten van 
het agentschap in 2019 en op het personeel ervan? 
Zal de in de totaalbegroting voor 2019 vooropgestelde 
vermindering van de vereffeningskredieten ten belope 
van 380 000 euro een weerslag hebben op het budget 
van het Agentschap?

Wat de handelsbetrekkingen met Ierland betreft, wijst 
mevrouw Grovonius erop dat de export naar dat land 
fors is toegenomen. Zij vraagt zich dan ook af welke 
soorten goederen daarheen worden uitgevoerd. Is er 
geanticipeerd op de gevolgen van de Brexit?

In verband met die Brexit vraagt het lid of de staats-
secretaris al een eerste analyse kan verstrekken van 
het ontwerp van Brexitakkoord van 14 november 2018. 
Hoever staan voorts de werkzaamheden van de Brexit 
High Level Group, die bestaat uit deskundigen, verte-
genwoordigers van de Nationale Bank, van het Federaal 
Planbureau en van de Brexit Task Force van de FOD 
Economie, KMO, Middenstand en Energie? Welk 
standpunt neemt België binnen de Europese Raad in? 
Welke initiatieven zullen worden genomen om nieuwe 
investeringen naar België te halen? Welke gevolgen zal 
de Brexit hebben voor onze import?

Kan de staatssecretaris, in het vooruitzicht van 
de European Union Vietnam Free Trade Agreement 
(EVFTA), het standpunt van België expliciteren in ver-
band met de noodzaak om in dat land de mensenrechten 
alsook de sociale en de milieugerelateerde normen in 
acht te nemen? Zal de Kamer van volksvertegenwoor-
digers bij het aannemingsproces van die overeenkomst 
worden betrokken?

Voorts herinnert het lid eraan dat niet alleen tussen 
Colombia en België een handelsgeschil is gerezen 
over de export van diepvriesfrieten, maar dat Colombia 
dienaangaande ook in confl ict ligt met Nederland en 
Duitsland. Welk standpunt neemt België in ten aanzien 
van de door Colombia getroffen protectionistische 
maatregelen?

Mme Gwenaëlle Grovonius (PS) s’interroge quant à 
l’avenir de l’Agence pour le Commerce extérieur suite 
à la décision prise en 2015 par la Région fl amande de 
réduire de moitié sa dotation. Quel a été l’impact de 
cette décision pour l’agence?

Dans le même ordre d’idées, la note de politique 
générale énonce que “l ’Agence pour le Commerce 
extérieur a pris les mesures requises pour maintenir 
son budget en équilibre et prévoit actuellement un solde 
positif de 35 198,66€ pour 2018.” (DOC 54 3296/016, 
p.30). De quelles mesures s’agit-il exactement? Quel 
est l’impact de ces contraintes budgétaires pour les 
missions de l’agence en 2019 et pour son personnel? 
La réduction des crédits de liquidation à concurrence de 
380 000 euros prévue dans le budget total 2019 aura-t-il 
un impact sur le budget de l’agence?

En ce qui concerne les relations commerciales avec 
l’Irlande, Mme Grovonius relève que les exportations 
vers l’Irlande ont enregistré une très forte augmenta-
tion. Elle s’interroge donc quant aux types de biens 
exportés vers ce pays? Y-a-t-il eu une anticipation des 
effets du Brexit?

Concernant le Brexit, le membre demande si le 
secrétaire d’État peut déjà fournir une première analyse 
du projet d’accord de Brexit du 14 novembre 2018. Par 
ailleurs, quel est l’état d’avancement des travaux du 
groupe de haut niveau sur le Brexit, composé d’experts, 
de représentants de la Banque Nationale, du Bureau 
fédéral du plan et de la “Brexit Task Force” du SPF 
Économie? Quelle est la position de la Belgique au 
sein du Conseil européen? Quelles seront les initiatives 
prises pour attirer de nouveaux investissements en 
Belgique? Quelles seront les conséquences du Brexit 
sur nos importations?

Dans la perspective de l’accord de libre-échange 
entre le Vietnam et l’Union européenne (EVFTA), le se-
crétaire d’État peut-il expliciter la position de la Belgique 
quant à la nécessité de faire respecter les droits humains 
et les normes sociales et environnementales dans ce 
pays? La Chambre des représentants sera-t-elle impli-
quée dans le processus d’adoption de cet accord?

Le membre rappelle également qu’un différend com-
mercial est intervenu entre la Colombie et la Belgique 
mais aussi les Pays-Bas et l’Allemagne, au sujet des 
exportations de frites congelées. Comment la Belgique 
se positionne-t-elle face aux mesures protectionnistes 
prises par la Colombie?
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In verband met de fi nanciële steun van de regering 
aan de kamers van koophandel en de businessvereni-
gingen, ten slotte, wijst mevrouw Grovonius erop dat in 
de beleidsnota het volgende wordt gesteld: “Op het mo-
ment dat de regering duidelijkheid heeft over de fi nan-
cieringstechnieken die alle gewesten zullen toepassen, 
zullen, na overleg met de bovenvermelde Kamers (…), 
de doelstellingen, de werking en de ondersteuningscri-
teria herzien worden. (…) Gedurende deze overgangs-
periode blijft de regering de werking van de kamers van 
koophandel in het binnen- en buitenland en de business 
verenigingen [sic] ondersteunen.” (DOC 54 3296/016, 
blz. 30). Hoe lang duurt die overgangsperiode?

De heer Richard Miller (MR) verzoekt de staats-
secretaris om nadere informatie over de volgende 
vraagstukken.

— hoe moet de uitvoer van de Belgische onderne-
mingen, en dan meer bepaald van de kmo’s, worden 
vergroot? Aan welke maatregelen moet concreet uit-
voering worden gegeven om de exportcapaciteit van 
de kmo’s maximaal te ontwikkelen?

— welke beleidslijnen moeten worden ondersteund 
om België aantrekkelijk te maken en om voordeel te ha-
len uit duurzame en banenscheppende investeringen?

— hoe moet de diversifi catie van de Belgische uitvoer 
nog meer worden gestimuleerd?

Ten slotte vraagt het lid of de in de beleidsnota 
opgenomen statistieken rekening houden met de 
internethandel.

De heer Vincent Van Peteghem (CD&V) attendeert 
erop dat de wereldwijde handel tijdens de huidige legis-
latuur enorm is gewijzigd. De internationale handelsbe-
trekkingen staan voor nieuwe uitdagingen onder meer 
ten gevolge van de Brexit, het protectionisme van de 
Trump-administratie, de invoering van de invoerrechten, 
de mogelijkheid van het ontstaan van economische 
sancties, het dalen van de waarde van de Turkse lira. 
Die situaties hebben gevolgen voor de EU en voor België 
met haar open economie. In de beleidsnota wordt de 
correcte analyse van de situatie gemaakt en worden 
daar mogelijke oplossingen aan gekoppeld.

De spreker gaat op een aantal thema’s in.

Een eerste punt is de Brexit. De export van België naar 
het Verenigd Koninkrijk daalt, temeer daar het Verenigd 
Koninkrijk het vierde exportland is voor België. Men zal 
waakzaam moeten zijn voor de economische impact 
van de Brexit en er moet zeker worden voorkomen dat 

Enfi n, en ce qui concerne le soutien fi nancier du gou-
vernement aux chambres de commerce et aux business 
clubs, Mme Grovonius relève que la note de politique 
générale énonce que “Dès que le gouvernement aura 
clarifi é les techniques de fi nancement que toutes les 
régions appliqueront, les objectifs, le fonctionnement 
et les critères d’appui seront révisés en concertation 
avec les chambres de commerce (..) (..) Pendant cette 
période transitoire, le gouvernement continuera à sou-
tenir le fonctionnement des chambres de commerce en 
Belgique et à l’étranger ainsi que les business clubs.” 
(DOC 54 3296/016, p.30). Quelle est la durée de cette 
période transitoire?

M. Richard Miller (MR) demande au secrétaire d’État 
des éléments de réponse quant aux problématiques 
suivantes:

— comment augmenter les exportations des entre-
prises belges et en particulier des PME? Quelles sont 
les mesures à mettre en œuvre pour développer au 
maximum la capacité exportatrice des PME?

— quelles sont les politiques à soutenir pour rendre 
la Belgique attractive et bénéfi cier d’investissements 
durables et générateurs d’emplois?

— comment assurer davantage la diversifi cation des 
exportations belges?

Enfi n, le membre demande si les statistiques reprises 
dans la note de politique générale prennent en compte 
le commerce en ligne.

M.  Vincent Van Peteghem (CD&V) souligne le fait 
que le commerce mondial a connu de profonds boule-
versements durant la législature actuelle. Les relations 
commerciales internationales sont confrontées à de 
nouveaux défi s, notamment à la suite du Brexit, du 
protectionnisme de l ’administration Trump, de l ’ins-
tauration de droits d’importation, de la mise en œuvre 
éventuelle de sanctions économiques et de la chute de 
la livre turque. Ces situations ont des conséquences 
dans l’Union européenne et en Belgique, qui se carac-
térise par son économie ouverte. La note de politique 
générale analyse correctement la situation et propose 
des solutions.

L’intervenant revient sur une série de thèmes.

Un premier point est le Brexit. Les exportations de la 
Belgique vers le Royaume-Uni diminuent, d’autant que 
le Royaume-Uni est le quatrième pays d’exportation de 
la Belgique. Il faudra être attentif aux répercussions éco-
nomiques du Brexit et surtout empêcher l’émergence 
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daar een intra Europese discussie over ontstaat. Kan de 
staatssecretaris aangeven of men nog over voldoende 
tijd beschikt om de teksten te bekrachtigen? Zal de 
trend van de handelsrelaties en de vermindering van 
de export met het Verenigd Koninkrijk zich doorzetten 
of mag men een stabilisatie verwachten?

Op 25 november 2018 is er een Europese top waar 
zowel het ontwerp terugtrekkingsakkoord als de poli-
tieke verklaring zullen moeten worden goedgekeurd. 
Zal dit voldoende zijn om ook het Britse Lagerhuis over 
de streep te trekken? Hoe schat de staatsecretaris de 
verschillende scenario’s in? Een “no deal” scenario is 
immers nog steeds mogelijk. Op welke wijze kunnen de 
Belgische bedrijven daarop worden voorbereid?

Langs de andere kant moet ook op de opportunitei-
ten van de Brexit worden gedrukt. Hoe moet tijdens de 
transitieperiode over het vrijhandelsakkoord worden 
onderhandeld? Hoe kunnen de kansen van de Brexit, 
samen met de Gewesten en de Gemeenschappen 
maximaal worden benut?

Een ander aandachtpunt zijn de relaties met de 
Verenigde Staten. President Trump wil uit het Trans 
Pacifi c Partnership (TPP) treden. Bovendien wil hij de 
Noord-Amerikaanse Vrijhandelsovereenkomst (NAFTA) 
heronderhandelen. Voorlopig is de situatie in verband 
met de invoerrechten op staal en aluminium onder 
controle. De sancties die de Verenigde Staten aan Iran 
oplegt hebben ook gevolgen voor Belgische bedrijven. 
Hoe schat de staatssecretaris de vooruitgangsbespre-
kingen tussen de EU-Commissie en de Verenigde 
Staten in? Welke invloed zal het VS-beleid hebben op 
de wereldwijde handel en de Belgische economie?

Wat is de mogelijke impact van de mogelijke ver-
hoogde invoerrechten op staal en aluminium en de 
sancties die aan Iran worden opgelegd ten gevolge van 
het eenzijdig opzeggen van het nucleair akkoord door 
de VS, op de Belgische bedrijven? Welke oplossingen 
kunnen worden aangeboden?

Ten gevolge van de sterke daling van de Turkse Lira 
worden de Belgische producten duurder op de Turkse 
markt. Turkije is een belangrijke handelspartner van 
België. Wat is de impact hiervan op de Belgische export?

Wat is de impact van CETA op de Belgische eco-
nomie? Kan de staatssecretaris elementen aanhalen 
waaruit de positieve resultaten van de CETA voor België 
en Europa blijken?

d’une discussion intra-européenne à cet égard. Le 
secrétaire d’État peut-il indiquer si l ’on dispose de 
suffisamment de temps pour ratifi er les textes? La ten-
dance des relations commerciales et la diminution des 
exportations vers le Royaume-Uni se poursuivront-elles 
ou peut-on espérer une stabilisation?

Le 25 novembre 2018, un sommet européen aura lieu, 
au cours duquel devront être approuvés tant l’accord sur 
le retrait que la déclaration politique. Cette procédure 
suffira-t-elle à convaincre la Chambre des Communes 
britannique? Comment le secrétaire d’État évalue-t-il les 
différents scénarios? Un scénario de “no deal” reste en 
effet possible. De quelle manière les entreprises belges 
peuvent-elles s’y préparer?

D’autre part, il convient également de souligner les 
opportunités offertes par le Brexit. Comment négo-
cier l’accord de libre-échange pendant la période de 
transition relative? Comment profi ter au maximum des 
occasions offertes par le Brexit, conjointement avec les 
Régions et les Communautés?

Les relations avec les États-Unis constituent un autre 
point d’attention. Le président Trump veut sortir de 
l’Accord de partenariat transpacifi que (TPP). Il veut en 
outre renégocier l’Accord de libre-échange nord-améri-
cain (NAFTA). Pour l’instant, la situation concernant les 
droits d’importation sur l’acier et l’aluminium est sous 
contrôle. Les sanctions que les États-Unis imposent à 
l’Iran ont également des conséquences pour les entre-
prises belges. Comment le secrétaire d’État évalue-t-il 
les progrès dans les discussions entre la Commission 
européenne et les États-Unis? Quelle sera l’infl uence 
de la politique américaine sur le commerce mondial et 
l’économie belge?

Quel sera l’impact éventuel sur les entreprises belges 
de la hausse des droits d’importation sur l’acier et l’alu-
minium et des sanctions imposées à l’Iran à la suite du 
retrait unilatéral des États-Unis de l’accord nucléaire? 
Quelles solutions peuvent être proposées?

À la suite de la forte baisse de la lire turque, les 
produits belges sont plus chers sur le marché turc. La 
Turquie est un important partenaire commercial de la 
Belgique. Quel est l’impact de cette situation sur les 
exportations belges?

Quel est l’impact du CETA sur l’économie belge? Le 
secrétaire d’État peut-il citer des éléments laissant ap-
paraître les résultats positifs du CETA pour la Belgique 
et pour l’Europe?
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De heer Georges Dallemagne (cdH) stelt vragen bij 
de Belgische institutionele structuur van de buitenlandse 
handel. Wat is de mening van de staatssecretaris ter 
zake? Dringen zich veranderingen op met betrekking tot 
het overleg tussen de Federale Staat en de gewesten? 
Werden aanbevelingen gedaan aan de regering?

De heer Jean-Jacques Flahaux (MR) schaart zich 
achter de vragen van de vorige sprekers en wenst meer 
duidelijkheid over de volgende punten:

— in Frankrijk werd recent het guichet unique 
d’accompagnement à l’exportation opgericht, een 
dienst ter ondersteuning van bedrijven die willen uit-
voeren. Is dit volgens de staatssecretaris een goede 
praktijk? Volgt de staatssecretaris in het algemeen op 
welke “instrumenten” in andere landen worden ontwik-
keld om de export te stimuleren?

— werd er al geanticipeerd op de Brexit? Zo ja, ver-
klaart dit waarom bijvoorbeeld in Ierland de bedrijven 
al nieuwe zeeroutes hebben uitgestippeld om hun goe-
deren naar het continent uit te voeren?

— hoe analyseert de staatssecretaris de huidige wer-
king van de interministeriële conferentie “Buitenlandse 
Handel” die binnen het overlegcomité werd opgericht?

B. Antwoorden van de staatssecretaris voor 
Buitenlandse Handel

1. De Brexit

De staatssecretaris geeft aan dat na maanden-
lang onderhandelen de Europese Commissie en het 
Verenigd Koninkrijk (VK) een akkoord gevonden hebben 
over de terugtrekking. Daarnaast wordt er gewerkt aan 
een politieke verklaring inzake het toekomstig kader 
EU-VK. Men verwacht dat een bijzondere Europese 
Raad (artikel 50) op zondag 25 november 2018 zowel 
het terugtrekkingsakkoord als de politieke verklaring 
zal goedkeuren. Het werk richt zich nu op de politieke 
verklaring.

In het VK keurde het voltallige kabinet het terugtrek-
kingsakkoord goed maar enkele leden van dat kabinet 
en van de ruimere Britse regering namen daarna ont-
slag. Het blijft giswerk of er in het Britse parlement een 
meerderheid is voor dit akkoord. Een no-deal blijft dus 
een reële mogelijkheid.

Het terugtrekkingsakkoord stelt voor België geen 
zwaarwegende problemen. België stemt dus in met het 

M. Georges Dallemagne (cdH) s’interroge quant à 
l’architecture institutionnelle belge du commerce exté-
rieur. Quelle est la réfl exion du secrétaire d’État en la 
matière? Des évolutions sont-elles à préconiser en ce 
qui concerne la concertation entre l’État fédéral et les 
régions? Des recommandations ont-elles été formu-
lées au gouvernement?

M. Jean-Jacques Flahaux (MR) partage les ques-
tionnements des préopinants et souhaite des précisions 
quant aux éléments suivants:

— la France a récemment adopté un nouveau dis-
positif dénommé “guichet unique d’accompagnement 
à l’exportation” en vue de soutenir les entreprises dési-
reuses d’exporter. Le secrétaire d’État estime-t-il que ce 
dispositif constitue une bonne pratique? Le secrétaire 
d’État suit-il de manière générale les “outils” développés 
par d’autres pays en vue de stimuler leurs exportations?

— le Brexit a-t-il déjà été anticipé? Cette anticipation 
explique-t-elle le fait, qu’en Irlande par exemple, les 
entreprises ont déjà adopté de nouveaux itinéraires 
maritimes pour exporter leurs biens vers le continent?

— en ce qui concerne la conférence interministérielle 
“Commerce extérieur” créée au sein du comité de 
concertation, comment le secrétaire d’État analyse-t-il 
son fonctionnement actuel?

B. Réponses du Secrétaire d’État au commerce 
extérieur

1. Le Brexit

Le secrétaire d’État indique qu’après des mois 
de négociations, la Commission européenne et le 
Royaume-Uni (RU) ont trouvé un accord, au sujet de 
la sortie de ce pays de l’UE. Une déclaration politique 
relative au futur cadre des relations entre l’UE et le RU 
est en outre en préparation. Il faudra sans doute orga-
niser un Conseil européen extraordinaire (article 50) le 
dimanche 25 novembre 2018 pour entériner l’accord 
de retrait ainsi que la déclaration politique. Le travail se 
concentre à présent sur la déclaration politique.

Au Royaume-Uni, l’ensemble du cabinet a approuvé 
l’accord de retrait, mais quelques-uns de ses membres 
ainsi que des membres du gouvernement britannique 
au sens large ont démissionnés par la suite. Nul ne sait 
si une majorité est favorable à cet accord au sein du 
parlement britannique. Un Brexit sans accord demeure 
dès lors plausible.

L’accord de retrait ne pose pas de problèmes majeurs 
pour la Belgique. C’est pourquoi elle marque son 
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akkoord. Ook de politieke verklaring lijkt niet problema-
tisch voor België. De tekst van het terugtrekkingsak-
koord bouwt verder op wat reeds werd afgesproken 
in maart 2018. Het zijn vooral de nieuwere delen die 
belangrijk zijn zoals governance en het protocol voor 
Noord-Ierland.

Er blijft momenteel nog één beslissing open: de maxi-
male duur van een mogelijke, eenmalige verlenging. 
EU-Brexitonderhandelaar Michel Barnier stelde op de 
Raad Algemene Zaken van 19 november 2018 twee jaar 
voor en dat lijkt voor iedereen aanvaardbaar. Dat zou de 
“echte” datum van de Britse uitstap naar 1 januari 2023 
verschuiven aangezien er in de transitiefase zeer weinig 
verandert buiten het feit dat het VK niet meer zetelt in 
de EU-organen. Een beslissing om te verlengen zal ge-
zamenlijk door de Europese Unie en het VK in het Joint 
Committee voor 1 juli 2020 moeten worden genomen. 
Bovendien moet er ook bepaald worden welke bijdrage 
het VK voor deze periode moet betalen.

De staatssecretaris voegt eraan toe dat de laatste 
maanden de Noord-Ierse problematiek de struikel-
steen was. De EU heeft hier een stap in de richting van 
het VK gezet door het principe van een EU-VK brede 
douane-unie voor onbepaalde tijd als terugvalrege-
ling te aanvaarden. Dit heeft ertoe geleid dat er op het 
laatste moment een hele reeks van bepalingen over 
level playing fi eld moesten worden opgenomen in deze 
terugvalregeling. De bepalingen die hier vastgelegd 
worden, zijn in feite de ondergrens van wat nadien zal 
worden overeengekomen voor de toekomstige relatie. 
Visserij werd uit de terugvalregeling gehouden wat tot 
ongerustheid heeft geleid bij de visserijlanden (Spanje, 
Portugal).

Voor het luik governance werd gekozen voor een 
“Oekraïne plus”-model, waar geschillen worden beslecht 
door een Joint Committee (bestaande uit vertegenwoor-
digers van de EU en het VK) en een Arbitragepanel. 
Indien het voorliggende geschil betrekking heeft op de 
interpretatie van EU-recht, moet het panel doorverwijzen 
naar het Hof van Justitie van de Europese Unie (HvJ-
EU), waarvan de arresten bindend zijn.

Wat het terugtrekkingsakkoord betreft heeft vooral 
Frankrijk voorbehoud omtrent de level-playing-fi eld 
provisies van de terugvalregeling. Duitsland deelt die 
bezorgdheid maar wil toch vooral een akkoord. De 
Duitse industrie heeft in absolute termen immers het 
meest te lijden onder een no-deal-scenario. Duitsland 
is ongerust, zoals andere visserijlanden (Nederland, 
Denemarken, Spanje, Portugal en België), over het 
verzwakken van de hefboom rond visserij in de politieke 

assentiment à l’accord. La déclaration politique ne paraît 
pas davantage problématique. Le texte de l’accord de 
retrait s’inscrit dans la ligne des décisions prises dès 
mars 2018. Ce sont surtout les parties les plus récentes 
qui sont importantes, comme la gouvernance et le pro-
tocole avec l’Irlande du Nord.

Une décision reste à prendre à ce stade: la durée 
maximale d’une possible et unique prolongation. Le 
négociateur en chef du Brexit pour l’Union européenne, 
Michel Barnier, a proposé deux ans lors du Conseil des 
Affaires générales du 19 novembre 2018, une prolon-
gation qui semblait acceptable pour tout le monde et 
qui repousserait donc la date “exacte” de la sortie du 
Royaume-Uni au 1er janvier 2023, étant donné que très 
peu de choses changent durant la période de transition, 
à l’exception du fait que le RU ne siège plus dans les 
organes de l’Union européenne. La décision de pro-
longation devra être prise conjointement entre l’Union 
européenne et le RU au sein du Comité conjoint avant le 
1er juillet 2020. Il faudra également défi nir la contribution 
que devra payer le RU pour cette période.

Le secrétaire d’État ajoute que la problématique de 
l’Irlande du Nord a constitué la pierre d’achoppement de 
ces derniers mois. En acceptant le principe d’une vaste 
union douanière entre l’Union et le RU pour une durée 
indéterminée à titre de “fi let de sécurité”, l’Europe a fait 
un pas en direction du Royaume-Uni. En conséquence, 
il a fallu intégrer à la dernière minute toute une série de 
dispositions relatives au cadre général de régulation 
(level playing fi eld) dans cette clause de sauvegarde. 
Les dispositions fi xées en l’espèce représentent en 
réalité la limite inférieure des futurs accords portant 
sur la relation future. La pêche a été retirée de cette 
clause, ce qui a suscité des inquiétudes parmi les pays 
de pêche (l’Espagne et le Portugal).

Concernant le volet de la gouvernance, il a été opté 
pour un modèle “ukrainien+” où les litiges sont tranchés 
par un Comité conjoint (composé de représentants de 
l’UE et du RU) et un groupe d’arbitrage. Si le litige 
concerné porte sur l’interprétation du droit européen, 
le groupe doit saisir la Cour de Justice de l’Union euro-
péenne, dont les arrêts sont contraignants.

En ce qui concerne l’accord de retrait, la France, 
principalement, a émis des réserves à l ’égard des 
dispositions relatives au level playing fi eld dans le scé-
nario d’une union douanière temporaire. L’Allemagne 
partage cette préoccupation mais veut quand même 
un accord. C’est en effet l’industrie allemande qui, en 
termes absolus, a le plus à perdre dans un scénario sans 
accord. L’Allemagne s’inquiète, comme d’autres pays 
de pêche (Pays-Bas, Danemark, Espagne, Portugal 
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verklaring maar zal daarom het akkoord niet tegen-
houden. Voor de verdere uitwerking van de politieke 
verklaring is Duitsland (naast Frankrijk) voorstander van 
duidelijk en niet-ambigu taalgebruik.

Verder zorgt de Brexit ook voor opportuniteiten: ver-
schillende fi nanciële spelers hebben reeds aangekon-
digd activiteiten te zullen verhuizen naar het vasteland 
(bijvoorbeeld verzekeraars naar België).

Het verdere verloop van het proces is nog niet hele-
maal gekend. Te verwachten valt dat de Europese Raad 
van 25 november 2018 het terugtrekkingsakkoord en de 
politieke verklaring goedkeurt en dat ook het Europese 
Parlement dat in de plenaire zitting van februari doet. De 
grote onbekende is het Britse Parlement. Het is momen-
teel niet duidelijk of er daar een meerderheid te vinden 
is. Het is tevens niet duidelijk wat er zou gebeuren als 
het akkoord daar niet aanvaard wordt. Komt er dan een 
harde Brexit of vraagt het VK dan toch nog uitstel om of 
opnieuw te onderhandelen (al is daar weinig marge voor) 
of om een tweede referendum te organiseren? Dat blijft 
koffiedikkijken. Een verlenging van de onderhandelingen 
is mogelijk maar er moet wel unanimiteit over zijn van 
de 28 lidstaten.

Wat de timing van het mogelijke Brexit-akkoord 
betreft, moet het terugtrekkingsakkoord enkel goedge-
keurd worden door de Raad met versterkte gekwalifi -
ceerde meerderheid, het Europees parlement en het 
Brits Parlement. Aangezien het om een Europees ak-
koord gaat, moet dit niet door de nationale en regionale 
parlementen geratifi ceerd worden. Op basis van de 
beschikbare informatie laat de resterende tijd dit nog toe.

In verband met de evolutie van de economische 
cijfers sinds het referendum heeft de staatssecretaris 
opgemerkt dat internationale economische waarnemers 
nu reeds concluderen dat de groei in het VK achterblijft 
ten opzichte van de rest van de G20.

De staatssecretaris benadrukt dat Belgische be-
drijven zich sowieso moeten voorbereiden op alle 
scenario’s, inclusief dat van een no-deal. Dat is een 
daad van goed bestuur. Het heeft bijzonder veel tijd 
en moeite gekost om tot dit akkoord te komen. Noch 
aan de kant van premier May noch aan Europese kant 
lijkt er een bereidheid om dit te heropenen. Het zou de 
onderliggende situatie of de unaniem vastgestelde EU-
richtsnoeren trouwens niet wijzigen.

et Belgique), de l’affaiblissement du levier de la pêche 
dans la déclaration politique, mais elle ne fera pas pour 
autant obstacle à l’accord. Pour la suite de l’élaboration 
de la déclaration politique, l’Allemagne est, comme la 
France, en faveur d’un langage clair et sans ambiguïté.

Par ailleurs, le Brexit génère également des opportu-
nités: plusieurs acteurs fi nanciers ont déjà annoncé leur 
intention de déménager leurs activités sur le continent 
(notamment des compagnies d’assurances dans le cas 
de la Belgique).

La suite du déroulement du processus n’est pas 
encore tout à fait claire. On peut s’attendre à ce que 
le Conseil européen du 25 novembre 2018 approuve 
l’accord de retrait et la déclaration politique, et que le 
Parlement européen fasse de même au cours de la 
séance plénière de février. La grande inconnue reste 
le parlement britannique, où l’on ne sait pas encore 
clairement s’il existe une majorité en faveur de l’accord. 
On ne sait en outre pas au juste ce qu’il se passerait au 
cas où l’accord serait rejeté. Y aura-t-il dans ce cas un 
Brexit “dur”? Ou le Royaume-Uni sollicitera-t-il quand 
même un report afi n de pouvoir renégocier l’accord 
(même si la marge est étroite) ou organiser un second 
référendum? Cela reste un mystère. Une prolongation 
des négociations est possible, mais il faudrait alors 
l’accord unanime des 28 États membres.

En ce qui concerne le calendrier du futur accord sur 
le Brexit, il suffit que l’accord de retrait soit adopté par le 
Conseil avec une majorité qualifi ée renforcée, ainsi que 
par le Parlement européen et le parlement britannique. 
Étant donné qu’il s’agit d’un accord européen, la ratifi -
cation par les parlements nationaux et régionaux n’est 
pas requise. Sur la base des informations disponibles, 
il est encore possible que l’accord soit adopté dans le 
délai requis.

En ce qui concerne l’évolution des statistiques éco-
nomiques depuis le référendum, le secrétaire d’État 
souligne que plusieurs observateurs économiques inter-
nationaux concluent dès à présent que la croissance au 
Royaume-Uni est à la traîne par rapport au reste du G20.

Le secrétaire d’État souligne que les entreprises 
belges doivent de toute façon se préparer à tous les 
scénarios, y compris celui d’un no deal. C’est un acte 
de bonne administration. Il a fallu énormément de temps 
et d’efforts pour parvenir à cet accord. Ni la première 
ministre Theresa May, ni l’UE ne semblent disposées 
à rouvrir le débat. Une telle possibilité ne changerait 
d’ailleurs ni la situation sous-jacente, ni les lignes de 
force adoptées à l’unanimité au niveau de l’UE.
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Wat de toekomstige relatie tussen de EU en het VK 
betreft, is België voorstander van een alomvattende han-
delsovereenkomst en een zo breed en diep mogelijke 
post-Brexit-samenwerking met het VK in alle domeinen 
die voor België van belang zijn. Er werd bepaald dat 
de volgende domeinen van prioritair belang zijn: bui-
tenlandbeleid, beleid inzake (binnen- en buitenlandse) 
veiligheid, defensie, migratiebeleid, ontwikkelingssa-
menwerking, wetenschappelijke samenwerking, on-
derzoek en ontwikkeling (met inbegrip van de mobiliteit 
van onderzoekers, academici, studenten enzovoort), 
klimaat en milieu, onderwijs, energie, culturele uitwisse-
ling, landbouw, visserij, mobiliteit, transport, luchtvaart, 
ruimtevaart, bescherming van de intellectuele eigendom 
enzovoort.

Op de vraag of de federale overheid samen met de 
gewesten ook offensieve belangen naar voren zullen 
brengen geeft de staatssecretaris aan dat dit nu reeds 
gebeurt (ook door de gewesten) en dat men al geza-
menlijk naar het VK is getrokken. Hij was ook persoonlijk 
aanwezig bij meerdere van deze bijeenkomsten.

2. De Verenigde Staten

De staatssecretaris wijst erop dat de Verenigde 
Staten de belangrijkste economische en handelspartner 
van de Europese Unie zijn. Toch staan de bilaterale 
handelsbetrekkingen onder druk als gevolg van de 
maatregelen die de Verenigde Staten eenzijdig hebben 
genomen en hun weinig constructieve (of zelfs blokke-
rende) houding ten aanzien van de WHO.

Aangezien de Europese export sinds 1  juni  2018 
wordt getroffen door tariefmaatregelen voor staal en 
aluminium1, werden Europese evenwichtsherstellende 
maatregelen en reddingsmaatregelen ter bescherming 
van de Europese staalsector genomen. Tegelijk heb-
ben de EU, Canada, China, India, Mexico, Noorwegen, 
Rusland, Zwitserland en Turkije na afl oop van de con-
sultatieperiode verzocht om de oprichting van een panel 
binnen de WHO dat moet oordelen over de wettigheid 
van het argument van de “nationale veiligheid”, dat door 
de Verenigde Staten wordt aangewend om bijkomende 
belastingen te heffen op staal en aluminium. Als reactie 
daarop hebben de Verenigde Staten die aanvraag op 
29 oktober 2018 geblokkeerd en er zelfs mee gedreigd 
de WHO te verlaten. Die aanvraag kan evenwel opnieuw 
worden ingediend zonder dat de Verenigde Staten die 
kunnen blokkeren.

1 Maatregelen genomen op grond van afdeling 232 van de Trade 
Expansion Act van 1962, die de mogelijkheid biedt de import te 

beperken van goederen die gevaarlijk worden geacht voor de 
nationale veiligheid.

Concernant le cadre de la future relation UE-RU, la 
Belgique est en faveur d’un accord commercial global 
et d’une coopération post-Brexit aussi large et pro-
fonde que possible avec le RU dans tous les domaines 
d’intérêt pour la Belgique. Les domaines suivants ont 
été défi nis comme prioritaires: politique étrangère et 
de sécurité (intérieure et extérieure), défense, politique 
migratoire, coopération au développement, coopération 
scientifi que, recherche et développement (y compris la 
mobilité des chercheurs, académiciens, étudiants, etc.), 
climat et environnement, éducation, énergie, échanges 
culturels, agriculture, pêche, mobilité, transport, avia-
tion – et le secteur spatial, protection de la propriété 
intellectuelle, etc.

À la question de savoir si l’autorité fédérale et les 
régions avanceront conjointement des éléments offen-
sifs, le secrétaire d’État indique qu’il en est déjà ainsi 
(également pour les régions) et qu’une visite conjointe 
a été rendue au Royaume-Uni. Il a de même personnel-
lement assisté à plusieurs de ces réunions.

2. Les États-Unis

Le secrétaire d’État rappelle que les États-Unis sont 
le principal partenaire économique et commercial de 
l’Union européenne. Cependant, les relations commer-
ciales bilatérales sont sous pression suite à la prise de 
mesures unilatérales par les États-Unis et une attitude 
peu constructive (voire de blocage) à l’OMC.

Alors que les mesures tarifaires sur l’acier et l’alumi-
nium1 frappent les exportations européennes depuis le 
1er juin 2018, des mesures de rééquilibrage européennes 
et des mesures de sauvegarde pour protéger le secteur 
de l’acier européen ont été prises. Parallèlement, l’UE, 
le Canada, la Chine, l’Inde, le Mexique, la Norvège, 
la Russie, la Suisse et la Turquie ont, à l’issue de la 
période de consultation, demandé la constitution d’un 
panel au sein de l’OMC pour faire trancher la légalité 
de l’argument de la “sécurité nationale” utilisé par les 
États-Unis pour imposer les taxes additionnelles sur 
l’acier et l’aluminium. En réaction, le 29 octobre 2018, 
les États-Unis ont toutefois bloqué cette demande allant 
jusqu’à menacer de quitter l ’OMC. Cette demande 
pourra néanmoins être réintroduite, sans possibilité pour 
les États-Unis de la bloquer.

1 Mesures prises sur la base de la section 232 du Trade Expansion 
Act de 1962, qui permet de restreindre les importations de biens 

jugés préjudiciables à la sécurité nationale.
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Onder de dreiging van nieuwe invoerheffingen op voer-
tuigen (eveneens krachtens afdeling 232 van de Trade 
Expansion Act uit 1962) heeft de Executive Working 
Group, onder leiding van EU-handelscommissaris me-
vrouw Cecilia Malmström en de VS-vertegenwoordiger 
voor handel, Robert Lighthizer, tegelijkertijd werk ge-
maakt van de tenuitvoerlegging van de Joint Statement 
waarmee president Juncker en president Trump op 
25 juli naar buiten zijn gekomen:

— opstarten van tariefonderhandelingen: terwijl de 
Europese Commissie haar oriëntatieoefening nog niet 
heeft aangevat, heeft de vertegenwoordiger voor handel 
Lighthizer het Congres ervan in kennis gesteld dat de 
regering wil onderhandelen met de EU (en met het VK);

— de technische besprekingen inzake (vrijwillige) 
regelgevingssamenwerking gaan voort en al op korte 
termijn zouden resultaten moeten worden geboekt (zo 
lopen al enkele jaren onderhandelingen met het oog 
op een Mutual Recognition Agreement (MRA) voor de 
farmaceutische sector, voor de sector van de medische 
hulpmiddelen en op het vlak van cyberveiligheid). Het 
betreft een technisch actieterrein, dat nuttig is voor de 
industrie, die er veel mogelijkheden in ziet voor een 
inperking van de kosten ingevolge het in overeenstem-
ming brengen van de uitvoer en van de markttoegang. 
Eventuele convergenties zijn denkbaar, met inachtne-
ming van de nationale wetgevingen van de partijen. 
Gelet op de heikele aard van het vraagstuk (meer 
bepaald de vrees voor een afzwakking van onze nor-
men wanneer het gaat om voedselveiligheid en om het 
reguleringsrecht) wil de Europese Commissie volledig 
transparant te werk gaan en het middenveld raadplegen;

— de gesprekken in het raam van de modernisering 
van de WTO gaan door op trilateraal niveau.

Tijdens de tweede bijeenkomst van de Executive 
Working Group op politiek niveau (handelscom-
missaris Cecil ia Malmström en United States 
Trade Representative Robert Lighthizer) werd op 
14 november 2018 te Washington DC geen vooruitgang 
geboekt (no progress).

Ondanks de uitgestelde publicatie van het zogenaam-
de autorapport blijft de mogelijkheid van supertarieven 
op Europese wagens als een donkere schaduw hangen 
boven de trans-Atlantische economische betrekkingen. 
In lijn met de U.S. EU Joint Statement van 25 juli 2018. 
Heeft EU- handelscommissaris Malmström publiek ge-
zegd dat de invoering van tarieven het einde betekent 
van de handelsgesprekken en zal leiden tot Europese 
tegenmaatregelen.

Dans le même temps, sur fond de menace d’impo-
sition de nouvelles taxes à l’importation sur les auto-
mobiles (toujours basées sur la section 232 du Trade 
Expansion Act de 1962), l’Executive Working group, 
conduit par la commissaire européenne au Commerce 
Mme Cecilia Malmström, et le représentant au com-
merce, des États-Unis, Robert Lighthizer, travaille à 
la mise en œuvre du Joint Statement conclu entre les 
présidents Juncker et Trump le 25 juillet 2018:

— l’ouverture de négociations tarifaires: alors que la 
Commission européenne n’a pas encore commencé 
son exercice de cadrage, le représentant au Commerce 
Lighthizer a notifi é le Congrès de l’intention du gouver-
nement de négocier avec l’UE (et avec le RU);

— les discussions techniques en matière de coopé-
ration règlementaire (volontaire) continuent d’avancer 
au niveau technique, et des résultats devraient déjà être 
atteints à court terme (notamment des négociations 
sont en cours depuis plusieurs années en vue d’un 
Mutual Recognition Agreement (MRA) pour le secteur 
pharmaceutique, des dispositifs médicaux et la cyber-
security). Il s’agit d’un champ d’action technique, utile 
pour l’industrie qui y voit des possibilités importantes 
de réduction des coûts de mise en conformité des 
exportations et d’accès au marché. Des convergences 
éventuelles pourraient être trouvées, dans le respect des 
législations nationales des parties. Compte tenu de la 
sensibilité de la thématique (craintes de l’affaiblissement 
de nos standards en particulier quand il est question de 
sécurité alimentaire et du droit à réguler), la Commission 
européenne souhaite travailler en toute transparence et 
consulter la société civile;

— les discussions dans le cadre de la modernisation 
de l’OMC continuent au niveau trilatéral.

Aucune avancée (no progress) n’a été enregis-
trée au cours de la deuxième réunion de l’Executive 
Working Group au niveau politique (la commissaire 
au Commerce, Cecilia Malmström, et le représen-
tant américain au Commerce Robert  Lighthizer), le 
14 novembre 2018 à Washington DC.

En dépit du report de la publication de l’autorapport, 
la possibilité de tarifs élevés appliqués aux véhicules 
européens constitue toujours une menace pour les 
relations économiques transatlantiques. Dans le pro-
longement de la déclaration conjointe UE – États-Unis 
du 25  juillet  2018, la commissaire européenne au 
Commerce, Mme Malmström, a déclaré publiquement 
que l’introduction de taxes impliquerait la fi n des négo-
ciations commerciales et entraînerait des contre-me-
sures européennes.
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Tegelijkertijd heeft het Oostenrijkse voorzitterschap 
een ontwerp-onderhandelingsmandaat aan de lidsta-
ten voorgelegd met het oog op het hervatten van de 
gesprekken met de Verenigde Staten over de quota 
voor kwaliteitsrundsvlees (hormonenvrij) dat naar de 
Europese Unie wordt uitgevoerd. Dankzij die onderhan-
delingen zou een aanzienlijk deel van het bestaande 
quotum moeten kunnen worden toegewezen aan de 
Verenigde Staten, zonder volumewijziging.

Aan de andere kant veroorzaken de Amerikaanse 
sancties tegen Rusland en Iran in veel Europese 
landen specifi eke problemen (Swift, aluminiumsector 
enzovoort).

Tot slot heeft de Europese Commissie de tekst van 
de vrijhandelsovereenkomst tussen de Verenigde 
Staten, Mexico en Canada (USMCA) onder de loep 
genomen. Deze overeenkomst, in het bijzonder de 
herkomstregels voor de automobielsector en de bege-
leidende brieven met quota in het kader van mogelijke 
“afdeling 232”-maatregelen, wordt door de Europese 
Commissie na analyse als veelzeggend gezien voor 
de Amerikaanse visie op het handelsbeleid. Een en 
ander illustreert duidelijk de wil om de wereldwijde 
waardenketens onderuit te halen ten voordele van een 
continentale concentratie, die hand in hand gaat met 
een overbrenging van veel productieactiviteiten naar 
de Verenigde Staten.

Sommige Amerikaanse beslissingen, zoals de bijko-
mende heffingen op staal en aluminium en wellicht op 
de autosectorgoederen, zijn onderdeel van een breder 
plan op middellange en zelfs lange termijn op wereld-
wijd niveau (positionering van de Verenigde Staten 
tegenover China).

De Europese Commissie gaat de verenigbaarheid 
van de overeenkomst met de WHO-regels na, maar 
wil in dit dossier Canada en Mexico niet al te opzichtig 
onder vuur nemen.

De lidstaten staan achter de Europese Commissie, 
al maken ze soms eigen kanttekeningen. Zonder de 
consensus te doorbreken, is het Verenigd Koninkrijk 
meer gewonnen voor het opstarten van gesprekken 
met de Verenigde Staten over de landbouwsector, 
waarmee voor Frankrijk echter de “rode lijn” zou worden 
overschreden. Duitsland, daarentegen, heeft de neiging 
zich soms wat fl exibeler op te stellen, wat niet alleen te 
maken heeft met zijn omvangrijke automobielindustrie 
maar ook met het besef van zijn groot handelsoverschot 
tegenover de Verenigde Staten.

De staatssecretaris geeft aan dat België de aanpak 
van de Europese Commissie steunt en benadrukt het 

Dans le même temps, la présidence autrichienne a 
soumis un projet de mandat de négociation aux États 
membres en vue de la réouverture des discussions avec 
les États-Unis sur le quota de viande de bœuf de haute 
qualité (sans hormone) exportée vers l ’Union euro-
péenne. Cette négociation devrait permettre d’allouer 
une part signifi cative du quota existant aux États-Unis, 
sans modifi cation de volume.

D’autre part, les sanctions américaines contre la 
Russie et contre l ’Iran sont sources de problèmes 
spécifi ques pour de nombreux pays européens (Swift, 
secteur de l’aluminium, etc.).

Enfi n, la Commission européenne a étudié le texte 
de l’accord de libre-échange entre les États-Unis, le 
Mexique et le Canada (AEUMC ou USMCA en anglais). 
Cet accord, et en particulier les règles d’origine pour 
le secteur automobile et les lettres annexes prévoyant 
des quotas dans le cadre de possible mesures “Section 
232”, est, d’après l’analyse de la Commission euro-
péenne, révélateur de la vision américaine en matière 
de politique commerciale. Il illustre la volonté claire 
d’une désagrégation des chaînes de valeur globales 
au profi t d’une concentration continentale allant de pair 
avec un rapatriement d’un grand nombre d’activités de 
production aux États-Unis.

Certaines décisions américaines comme les taxes 
additionnelles sur l’acier et l’aluminium et, vraisembla-
blement sur les biens du secteur automobile, sont des 
éléments d’un plan plus large à moyen, voire à long 
terme, au niveau global (positionnement des États-Unis 
vis-à-vis de la Chine).

La Commission européenne vérifi e la compatibilité 
de l’accord avec les règles de l’OMC mais ne souhaite 
pas critiquer trop ouvertement le Canada et le Mexique 
dans ce dossier.

Les États membres sont unis derrière la Commission 
européenne avec parfois quelques nuances. Sans 
toutefois briser le consensus, le Royaume-Uni (RU) est 
plus favorable à une ouverture des discussions avec 
les États-Unis sur le secteur agricole, ce qui constitue 
par contre une “ligne rouge” pour la France. D’autre 
part, l’Allemagne, en raison du poids de son secteur 
automobile et consciente de son important excédent 
commercial vis-à-vis des États-Unis, a tendance à se 
montrer parfois un peu plus fl exible.

Le secrétaire d’État indique que la Belgique soutient 
l’approche de la Commission européenne et insiste sur 
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belang van Europese eenheid. België staat open voor 
dialoog maar is van oordeel dat elk akkoord moet vol-
doen aan een aantal criteria, waaronder de verenigbaar-
heid met de regels van de WHO en het beginsel van 
wederzijds voordeel. De Verenigde Staten blijven voor 
België een essentiële economische en handelspartner.

3 .  D e  A lo m va t t e n d e  E c o n o m i s c h e  e n 

Handelsovereenkomst tussen Canada en de 

Europese Unie (The Comprehensive Economic and 

Trade Agreement – CETA)

De staatssecretaris brengt in herinnering dat het 
CETA-verdrag werd ondertekend tijdens de top tussen 
de EU en Canada van 30  oktober  2016. Vervolgens 
heeft het Europees Parlement op 15  februari  2017 
zijn instemming verleend. Het CETA-verdrag is op 
21 september 2017 voorlopig in werking getreden wat 
de gedeelten betreft waarvoor de EU exclusief bevoegd 
is; dat komt neer op meer dan 95 % van de inhoud 
van het akkoord. De gedeelten waarvoor de EU en de 
lidstaten gedeeld bevoegd zijn, zullen pas in werking 
treden zodra de gezamenlijke lidstaatparlementen de 
ratifi catieprocedure hebben afgerond. Op dat ogenblik 
zal het CETA-verdrag ook defi nitief in werking treden.

Het CETA-verdrag werd thans door twaalf lidstaten 
geratifi ceerd (Letland, Denemarken, Malta, Spanje, 
Kroatië, Tsjechië, Portugal, Estland, Litouwen, Zweden, 
Finland en het Verenigd Koninkrijk). Op Belgisch niveau 
werd het CETA-verdrag geratifi ceerd door het Vlaams 
Parlement en het Federaal Parlement. 

Eén jaar na de voorlopige inwerkingtreding van dit 
omstreden handelsverdrag is de Europese uitvoer naar 
Canada met 7 % gestegen, met onder andere positieve 
gevolgen voor de uitvoerders van chocolade en farma-
ceutische producten.

De staatssecretaris benadrukt dat de Belgische 
uitvoer van voertuigonderdelen vernegenvoudigd is 
(350  miljoen euro). Naar verhouding hebben echter 
vooral de Belgische chemie- en farmasector in dit sta-
dium voordeel gehaald uit het verdrag. De chemiesector 
heeft zijn uitvoer naar de Canadese partner meer dan 
verdubbeld (675 miljoen euro). De farmasector dan weer 
zag zijn uitvoer naar Canada op Europees niveau met 10 
% aangroeien, maar in sommige Belgische subsectoren 
kan men gewagen van een heuse boom: + 279 % voor 
de steroïde hormonen (cortisonezalven enzovoort) en 
+ 73,7 % voor de vaccins. 

l’importance de l‘unité européenne. La Belgique est 
ouverte au dialogue mais considère que tout accord 
devra respecter un certain nombre de critères dont 
celui de la compatibilité avec les règles de l’OMC et du 
principe du bénéfi ce mutuel. Les États-Unis reste un 
partenaire économique et commercial essentiel pour 
la Belgique.

3. L’Accord économique et commercial global 

entre le Canada et l’Union européenne (The 

Comprehensive Economic and Trade Agreement – 

CETA)

Le secrétaire d’État rappelle que le CETA a été signé 
lors du sommet UE-Canada du 30  octobre  2016. Le 
Parlement européen a ensuite donné son assentiment 
le 15 février 2017. Le CETA est entré en application de 
manière provisoire le 21 septembre 2017 pour les par-
ties relevant de la compétence exclusive de l’UE et qui 
représentent plus de 95 % du contenu de l’accord. Les 
parties relevant de la compétence partagée entre l’UE 
et les États membres n’entreront en vigueur qu’une fois 
achevées les procédures de ratifi cation par l’ensemble 
des parlements des États membres. Ceci marquera 
aussi l’entrée en vigueur défi nitive du CETA.

À ce jour, le CETA a été ratifi é par 12 États membres 
(Lettonie, Danemark, Malte, Espagne, Croatie, 
République tchèque, Portugal, Estonie, Lituanie, 
Suède, Finlande et Royaume-Uni). Au niveau belge, 
le CETA a été ratifi é par le Parlement fl amand et le 
Parlement fédéral.

Un an après l’entrée en vigueur provisoire de ce traité 
commercial controversé, les exportations européennes 
vers le Canada ont augmenté de 7 %; avec notamment 
des retombées positives pour les exportateurs de cho-
colat ou de produits pharmaceutiques.

Le secrétaire d’État souligne la multiplication par 
neuf des exportations belges de pièces automobiles 
(à 350 millions d’euros). Mais, toutes proportions gar-
dées, ce sont surtout les secteurs de la chimie et de la 
pharmacie belges qui ont tiré leur épingle du jeu à ce 
stade. Le secteur de la chimie a plus que doublé ses 
exportations vers le partenaire canadien (à 675 millions 
d’euros). Et alors qu’à l’échelle européenne, le secteur 
pharmaceutique a vu ses exportations vers le Canada 
croître de 10 %, les chiffres ont littéralement explosé 
dans certains sous-secteurs belges: + 279 % pour les 
hormones stéroïdiennes (crèmes à la cortisone, etc.) et 
+ 73,7 % pour les vaccins.
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Op Europees niveau is de algemene balans van het 
CETA-verdrag derhalve positief voor de uitvoerders. 
Van oktober 2017 tot juli 2018 is de Europese verkoop 
aan Canada met meer dan 7 % gestegen op één jaar. 
In dezelfde periode groeide de uitvoer van de Europese 
Unie naar de rest van de wereld slechts met 3 %.

4. De VS-sancties tegen Iran

De staatssecretaris verduidelijkt dat sinds de herin-
voering van de Amerikaanse sancties het enthousiasme 
waarmee Europese en ook Belgische bedrijven de 
Iraanse markt aanboren relatief sterk is afgenomen. Het 
verstrekkende en ondoorzichtige sanctieregime (naast 
Amerikaanse zijn er ook Europese en VN-sancties in 
voege), de onduidelijkheid over vrijstellingen, en aar-
zelingen over de haalbaarheid van Europese antwoor-
den op de Amerikaanse sancties vertalen zich in een 
afwachtende houding.

Deze trend lijkt zich door te zetten over alle EU-
lidstaten heen, hoewel het beeld in de praktijk toch nog 
een grote mate van activiteit laat zien in verschillende 
sectoren. Het is op dit punt onmogelijk te achterhalen 
binnen welke kaders en voorwaarden lopende projecten 
zich voltrekken.

Algemeen gesproken valt te verwachten dat de 
Belgische export naar Iran, na een bollende aanwas in 
2017, vanaf het derde kwartaal 2018 een daling inzet, 
voornamelijk te wijten aan een signifi cante reductie in 
de uitvoer van machinerie en industriële uitrusting – wat 
het leeuwenaandeel (in waarde) van de Belgische export 
naar Iran uitmaakt.

De staatssecretaris geeft aan dat aan Vlaamse zijde 
men een algemene terugval verwacht van ongeveer 
een kwart van export tegenover dezelfde periode vorig 
jaar. Dit is vooral te verklaren door een felle reductie 
op het vlak van industriële weeftoestellen (-63  %). 
Verder is er ook een daling inzake geneesmiddelen en 
plastics. De export van onder meer kunstmest, voe-
dingssupplementen (dierenvoeding), air compressors, 
x-ray toestellen daarentegen stijgt. Ook aan Waalse 
zijde situeert de daling zich vooral in de sector van de 
machines en industriële uitrusting, die het belangrijkste 
deel van de Waalse export naar Iran uitmaakt. Andere 
Waalse sectoren, zoals farma, medische uitrusting, 
voedingssupplementen, chemische producten en kleine 
uitrusting (prijs onder de 200 000 euro/machine), lijken 
zich voorlopig min of meer te zullen handhaven.

À l’échelle européenne, le bilan général du CETA est 
donc positif pour les exportateurs. D’octobre 2017 à juin 
2018, les ventes européennes vers le Canada ont aug-
menté de plus de 7 % sur un an. Sur la même période, 
les exportations de l’Union européenne vers le reste 
du monde n’enregistraient qu’une progression de 3 %.

4. Les sanctions américaines contre l’Iran

Le secrétaire d’État précise que depuis la réintro-
duction des sanctions américaines, l’enthousiasme des 
entreprises européennes et également des entreprises 
belges conquérant le marché iranien a fortement faibli. 
L’étendue et l’opacité du régime de sanctions (il existe, 
outre les sanctions américaines, des sanctions euro-
péennes et de l’ONU), le manque de clarté au sujet des 
exemptions et les tergiversations quant à la faisabilité 
des réponses européennes aux sanctions américaines 
conduisent à l’attentisme.

Cette tendance semble se dessiner dans l’ensemble 
des États membres de l’UE, même si, dans la pratique, 
différents secteurs se montrent encore très actifs. Il 
est impossible, à cet égard, de connaître le cadre et 
les conditions dans lesquels les projets en cours se 
réalisent.

D’une manière générale, on s’attend à ce qu’après 
une belle croissance en 2017, les exportations belges 
en Iran se tassent au troisième trimestre 2018, princi-
palement en raison d’un recul signifi catif des exporta-
tions de machines et d’équipements industriels – qui 
représentent (en valeur) la part du lion des exportations 
belges en Iran.

Le secrétaire d’État indique que la Flandre s’attend 
à une baisse générale d ’environ un quart de ses 
exportations par rapport à la même période de l’année 
dernière. Cela s’explique essentiellement par une forte 
baisse dans le domaine des métiers à tisser industriels 
(-63 %). Une baisse s’observe par ailleurs au niveau des 
médicaments et des matières plastiques. En revanche, 
les exportations notamment d’engrais chimiques, de 
compléments alimentaires (alimentation animale), de 
compresseurs à air, d’appareils à rayons X, augmentent. 
En Wallonie également, la baisse concerne essentiel-
lement le secteur des machines et des équipements 
industriels, qui représente l ’essentiel des exporta-
tions wallonnes en Iran. D’autres secteurs wallons, le 
secteur pharmaceutique, l ’appareillage médical, les 
compléments alimentaires, les produits chimiques et 
les petits équipements (prix inférieur à 200 000 euros 
par machine) semblent provisoirement plus ou moins 
se maintenir.
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De staatssecretaris merkt op dat het IMF de groeiver-
wachting (real GDP) voor Iran legt bij –1,5 % voor 2018 
en –3,6 % voor 2019. Vanaf 2020 zou de groei opnieuw 
positief zijn (1,1 %).

5. Turkije

De staatssecretaris geeft aan dat de Turkse econo-
mie, na een groei met 7,4 % in 2017, in een turbulen-
tiezone is terechtgekomen in 2018: val van de Turkse 
lira (daling met 28 % ten opzichte van de Amerikaanse 
dollar op één jaar), sterke stijging van de infl atie (25 % 
in oktober 2018) en sombere vooruitzichten voor 2019 
(het IMF verwacht een groei met 0,4 %).

De devaluatie van de Turkse lira heeft veel bedrijven 
met schulden in dollar of euro verzwakt en de faillisse-
menten waren legio. De Turkse groei van de afgelopen 
jaren werd vooral gevoed door de publieke uitgaven 
(grote infrastructuurwerken) en de privéconsumptie. De 
Turkse economie blijft ook sterk afhankelijk van buiten-
lands kapitaal en dus van het marktvertrouwen. Er rijzen 
echter ernstige twijfels over de onafhankelijkheid van de 
centrale bank en haar vermogen om de infl atie een halt 
toe te roepen. Zij betwijfelen ook de bereidheid en het 
vermogen van de autoriteiten om grondige structurele 
hervormingen door te voeren, met name om het tekort 
op de lopende rekening te verminderen.

De staatssecretaris benadrukt dat hoewel de 
Belgische uitvoer naar Turkije een stevige groei liet 
optekenen tijdens de eerste 5  maanden van 2018 
(Turkije werd zo de 13de Belgische markt), het onzeker 
is of deze trend zich zal voortzetten tijdens de rest van 
het jaar; de uitgevoerde goederen zijn immers duurder 
geworden ingevolge de versnelde devaluatie van de lira 
in de zomer van 2018. Dat laatste heeft al geleid tot een 
aanzienlijke vermindering van het Turkse handelstekort 
sinds september 2018.

Behalve de potentiële impact van de onzekere eco-
nomische situatie in Turkije op de bilaterale handel 
merkt de staatssecretaris op dat de blootstelling van de 
Belgische banken aan de Turkse economie volgens de 
Nationale Bank van België 21 miljard euro zou bedra-
gen. In dat opzicht zou de bank BNP Paribas Fortis de 
meest blootgestelde van de Belgische instellingen zijn.

6. De evolutie van de Belgische uitvoer en invoer

De staatssecretaris geeft om te beginnen aan dat 
alleen de gegevens betreffende het eerste semester 
van respectievelijk 2017 en 2018 konden worden verge-
leken, aangezien de gegevens betreffende het tweede 

Le secrétaire d’État fait observer que le FMI annonce 
pour l’Iran des perspectives de croissance (real GDP) 
de –1,5 % en 2018 et –3,6 % en 2019. La croissance 
serait à nouveau positive à partir de 2020 (1,1 %).

5. La Turquie

Le secrétaire d’État indique qu’après une croissance 
de 7,4 % en 2017, l’économie turque est entrée dans 
une zone de turbulences en 2018: chute de la lire turque 
(baisse de 28 % par rapport au dollar US sur un an), 
forte hausse de l’infl ation (25 % en octobre 2018), et 
sombres perspectives pour 2019 (le FMI s’attend à une 
croissance de 0,4 %).

La dévaluation de la lire turque a fragilisé de nom-
breuses entreprises débitrices en dollar ou en euro et 
les faillites se sont multipliées. La croissance turque 
de ces dernières années a été principalement nour-
rie par la consommation publique (grands travaux 
d’infrastructures) et privée. L’économie turque reste 
également fort dépendante des capitaux étrangers 
et donc de la confi ance des marchés. Or, ceux-ci ont 
des doutes sérieux par rapport à l’indépendance de la 
banque centrale et à sa capacité à juguler l’infl ation. Ils 
s’interrogent également sur la volonté et la capacité des 
autorités à mettre en œuvre des réformes structurelles 
approfondies afi n notamment de réduire le défi cit du 
compte courant.

Le secrétaire d’État souligne que si les exportations 
belges vers la Turquie ont connu une croissance robuste 
pendant les 5 premiers mois de 2018 (la Turquie deve-
nant ainsi le 13ème marché de la Belgique), il n’est pas 
certain que cette tendance se poursuive pendant le reste 
de l’année; les biens exportés devant plus chers suite à 
l’accélération de la dévaluation de la lire pendant l’été 
2018. Cette dernière a déjà eu comme conséquence 
de réduire considérablement le défi cit commercial de 
la Turquie depuis septembre 2018.

Outre l’impact potentiel de la situation économique 
incertaine en Turquie sur le commerce bilatéral, le secré-
taire d’État note que l’exposition des banques belges à 
l’économie turque s’élèverait selon la Banque Nationale 
de Belgique à 21  milliards d’euros. A cet égard, la 
banque BNP Paribas Fortis serait la plus exposée parmi 
les établissements belges.

6. L’évolution des exportations et importations 

belges

Le secrétaire d’État indique tout d’abord que la com-
paraison des données 2017 et 2018 n’a pu être opérée 
que sur la base du premier semestre dès lors que les 
données du second semestre 2018 ne sont toujours 
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semester van 2018 nog niet beschikbaar zijn. Hij is 
echter bereid om, zodra dat mogelijk is, een vergelijking 
op basis van jaarcijfers te maken.

Voor het overige wijst de staatssecretaris erop dat 
het grootste deel van de Belgische buitenlandse handel 
met de buurlanden en met andere Europese partners 
plaatsgrijpt. De statistieken betreffende de eerste zes 
maanden van 2018 geven het volgende aan:

— 77,3 % van de export gaat naar Europese landen, 
9,6 % naar Azië en 8 % naar het Amerikaanse continent;

— 71,5 % van onze import komt uit Europa, 14,7 % 
uit Azië en 10,4 % uit Noord- en Zuid-Amerika.

Onze buurlanden Duitsland, Frankrijk en Nederland 
zijn samen met het Verenigd Koninkrijk ook onze voor-
naamste handelspartners en vertegenwoordigen meer 
dan 50 % van de Belgische export.

Op het vlak van de import zijn de buurlanden 
(Nederland, Duitsland en Frankrijk) goed voor 40 %. 
Het Verenigd Koninkrijk moet die kopgroep van drie 
landen almaar meer lossen en komt (op basis van 
voorlopige cijfers) na Ierland en de Verenigde Staten, 
wat van de VS het grootste niet-Europese exportland 
naar België maakt.

De staatssecretaris benadrukt dat zijn beleid er dan 
ook op gericht is om de banden met die belangrijke his-
torische handelspartners in stand te houden en aan te 
halen. Voorts is dit beleid ook gericht op het bevorderen 
van de vrijhandel en op het aanhalen van de economi-
sche banden met andere partners wereldwijd. Alleen 
een doorgedreven diversifi catie van de afzetmarkten 
kan ervoor zorgen dat de Belgische economie opgewas-
sen is tegen onder meer een nakend Brits vertrek uit 
de Europese Unie of tegen het ontluikend Amerikaans 
protectionisme.

7. Trade4U

De staatssecretaris geeft aan dat, sinds september 
2018, circa 400 mensen uit 290 bedrijven gebruik heb-
ben gemaakt van Trade4U. De personeelsleden van de 
ambassades en consulaten die dat wensen, beschikken 
daarenboven, specifi ek voor het land waarvoor ze be-
voegd zijn, over een toegang tot de applicatie Trade4U. 
Hetzelfde geldt voor de economische en handelsatta-
chés van de gewestelijke exportagentschappen.

Uit een tijdens het eerste semester van 2018 uit-
gevoerde tevredenheidsenquête kon worden opge-
maakt dat de geabonneerden van Trade4U doorgaans 

pas disponibles. Il reste toutefois disposé à effectuer 
une comparaison sur la base de données annuelles 
dès que cela sera possible.

Pour le surplus, le secrétaire d’État rappelle que 
l ’essentiel du commerce extérieur de la Belgique 
s’opère au sein des pays voisins et autres partenaires 
européens. Les statistiques basées sur les six premiers 
mois de 2018 indiquent que:

— 77,3  % des exportations vont vers les pays 
européens; 9,6 % vers l’Asie et 8 % vers le continent 
américain;

— 71,5 % des importations proviennent d’Europe, 
14,7 % d’Asie et 10,4 % des Amériques.

Les pays voisins que sont l’Allemagne, la France 
et le Pays-Bas sont, ensemble avec le Royaume-Uni, 
également des partenaires commerciaux principaux, 
avec une part de plus de 50 % des exportations belges.

En ce qui concerne les importations, les pays voisins 
– les Pays-Bas, l’Allemagne et la France – représentent 
plus de 40  % des importations. Le Royaume-Uni 
s’éloigne de plus en plus de ce trio de tête et se retrouve 
derrière (sur la base de chiffres provisoires) l’Irlande et 
les États-Unis, ce dernier étant donc le plus grand pays 
importateur non européen de la Belgique.

Le secrétaire d’État souligne donc que sa politique 
vise à maintenir et à renforcer les liens avec ces impor-
tants partenaires historiques et commerciaux. D’autre 
part, cette politique vise aussi à promouvoir le libre-
échange et à renforcer les liens économiques avec 
d’autres partenaires du monde entier. En effet, seule une 
diversifi cation approfondie des marchés de vente peut 
permettre à l’économie belge de faire face, entre autres, 
à un départ britannique imminent de l’Union européenne 
ou encore au protectionnisme américain émergent.

7. Trade4U

Le secrétaire d’État indique que depuis le mois de 
septembre 2018, 290 entreprises, soit près de 400 per-
sonnes, ont fait appel à Trade4U. En outre, le person-
nel des ambassades et des consulats qui le souhaite 
dispose d’un accès à l’application Trade4U spécifi que 
à leur(s) pays de juridiction. Il en va de même pour les 
attachés économiques et commerciaux des agences 
régionales à l’exportation.

Une enquête de satisfaction, réalisée au premier 
semestre 2018, a permis de mettre en évidence la 
satisfaction globale des abonnés de Trade4U. D’après 
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tevreden zijn. 90 % van de respondenten geeft in de 
tevredenheidsenquête aan interessante informatie te 
ontvangen.

Daarenboven zou bijna 86 % van hen het Trade4U-
platform aan anderen aanraden. 81 % van de deelne-
mende abonnees wil nog meer projectspecifi eke eco-
nomische en juridische informatie ontvangen. Hetzelfde 
geldt voor BtoB-handelskansen. Er lopen gesprekken 
tussen alle betrokken spelers om te bepalen hoe aan 
die behoeften kan worden tegemoetgekomen.

Voor het beheer van Trade4U werd intussen een 
nieuw informaticaplatform ontwikkeld. Daardoor zouden 
op korte termijn meer handelskansen aan de abonnees 
kunnen worden gestuurd.

8. Vietnam

De staatsecretaris wijst erop dat de onderhandelingen 
met Vietnam in december 2015 werden afgerond. Hij 
benadrukt dat dezelfde logica als bij het afsluiten van de 
handelsovereenkomst met Singapore werd gevolgd. De 
tekst van de overeenkomst met Vietnam werd in twee 
afzonderlijke akkoorden opgesplitst: de vrijhandels-
overeenkomst tussen Vietnam en de Europese Unie 
(EVFTA) en de overeenkomst ter bescherming van de 
investeringen (IPA). Na het juridische nazicht (“legal 
scrub”) zal de Europese Commissie de voorstellen aan 
de Raad voorleggen, met het oog op ondertekening en 
sluiting van beide akkoorden. Wanneer de Raad het 
licht op groen zet (december 2018), worden de over-
eenkomsten ondertekend en worden ze voorgelegd 
aan het Europees Parlement, dat ze vóór de Europese 
verkiezingen van 26  mei  2019 zou goedkeuren. Na 
goedkeuring door het Europees Parlement kan de 
Raad de handelsovereenkomst sluiten, waardoor ze in 
werking kan treden.

Het akkoord met Vietnam inzake bescherming van 
investeringen zal door de lidstaten worden geratifi ceerd 
volgens hun respectieve interne procedures.

9. Ierland

De staatssecretaris geeft aan dat de toename van 
de Belgische uitvoer naar Ierland voornamelijk het 
gevolg is van de uitvoer van chemische en farmaceu-
tische producten (vaccins) voor een totaalbedrag van 
160,3 miljoen euro.

10. Het handelsgeschil met Colombia

De staatssecretaris merkt op dat talrijke lan-
den, waaronder Colombia, ondanks het sluiten van 

l’enquête de satisfaction, 90 % des répondants indiquent 
recevoir des informations intéressantes.

De plus, près de 86 % d’entre eux recommanderaient 
la plateforme Trade4U à des tiers. 81 % des abonnés 
ayant répondu souhaitent recevoir encore plus d’infor-
mations économiques et juridiques spécifi ques à des 
projets. Il en va de même pour les opportunités d’affaires 
de type B2B. Des échanges sont en cours entre tous 
les acteurs concernés pour défi nir comment pouvoir 
répondre à ces besoins.

Une nouvelle plate-forme informatique a été déve-
loppée pour la gestion de Trade4U. Celle-ci devrait 
permettre à court terme d’augmenter le nombre d’op-
portunités économiques envoyées aux abonnés.

8. Le Vietnam

Le secrétaire d’État indique les négociations avec 
le Viêtnam se sont achevées en décembre 2015. Il 
souligne que la même logique a été suivie que celle 
qui a présidée à la conclusion de l’accord commercial 
avec Singapour. Le texte de l’accord avec le Vietnam 
a été scindé en deux accords distincts: l ’accord de 
libre-échange entre le Vietnam et l’Union européenne 
(EVFTA) et l’accord de protection des investissements 
(IPA). Après la fi nalisation de la révision juridique (“legal 
scrub”), la Commission européenne soumettra les 
propositions au Conseil pour signature et conclusion 
des deux accords. Une fois autorisés par le Conseil 
(décembre 2018), les accords seront signés et présentés 
au Parlement européen pour une approbation prévue 
avant les élections européennes du 26 mai 2019. Une 
fois approuvé par le Parlement européen, l ’accord 
commercial pourra alors être conclu par le Conseil et 
entrer en vigueur.

L’accord sur la protection des investissements avec 
le Viêtnam sera ratifi é par les États membres conformé-
ment à leurs procédures internes respectives.

9. Irlande

Le secrétaire d’État indique que la hausse des expor-
tations belges vers l’Irlande est due essentiellement 
aux exportations de produits chimiques et de produits 
pharmaceutiques (vaccins) pour un montant total de 
160,3 millions d’euros.

10. Le différend commercial avec la Colombie

Le secrétaire d’État constate que, malgré la conclu-
sion d’accords de libre-échange, de nombreux pays 
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vrijhandelsovereenkomsten, bij spanningen op hun 
lokale markt nog steeds een protectionistische refl ex 
vertonen. Het was voor de Europese Commissie be-
langrijk haar rol te spelen en dit geschil bij de WHO 
aanhangig te maken, wat ook geschied is. Dat dossier 
zal dienen als voorbeeld voor eventuele toekomstige 
geschillen met de Mercosur-landen.

11. De Belgische institutionele architectuur van 

de buitenlandse handel

De staatssecretaris herinnert eraan dat buitenlandse 
handel een van de eerste bevoegdheden was om te 
worden geregionaliseerd. Sinds zijn aantreden heeft 
hij kunnen vaststellen dat er goede samenwerking is 
tussen het federale bestuur en de gewesten. Hij wijst 
erop dat instellingen als FINEXPO en Credendo Group 
(Delcrederedienst) ter beschikking worden gesteld van 
de gewesten, maar ook van ondernemingen. Afgezien 
daarvan hangt alles af van de menselijke factor: als 
men echt wil samenwerken, dan zijn goede resultaten 
te verwachten, wat vaak het geval is.

III. — ADVIES

Met 9  tegen 2  stemmen en 1  onthouding brengt 
de commissie een gunstig advies uit over Sectie 
14  – FOD Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Ontwikkelingssamenwerking (partim: 
Buitenlandse Handel) van het ontwerp van Algemene 
Uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2019.

 De rapporteur, De voorzitter,

 Kattrin JADIN Dirk VAN der MAELEN

dont la Colombie ont toujours des réfl exes protection-
nistes en cas de tensions sur leur marché local. Il indique 
qu’il importe surtout à la Commission européenne de 
jouer son rôle et de porter ce différend devant l’OMC, 
ce qui a été fait. Ce dossier servira d’exemple pour 
d’éventuels futurs litiges avec des pays du Mercosur.

11. L’architecture institutionnelle belge du 

commerce extérieur

Le secrétaire d ’État rappelle que le commerce 
extérieur a été une des premières compétences à être 
régionalisée. Depuis sa prise de fonction, le secrétaire 
d’État a pu constater la bonne collaboration existante 
entre le niveau fédéral et les régions. Il rappelle que 
des institutions telles que FINEXPO et Credendo Group 
(Office du Ducroire) sont mises à la disposition des 
régions mais aussi des entreprises. Ceci étant, tout 
dépend du facteur humain, s’il y a une réelle volonté 
de coopérer, on peut escompter de bons résultats, ce 
qui est souvent le cas.

III. — AVIS

Par 9 voix contre 2 et une abstention, la commission 
émet un avis favorable sur la Section 14 – SPF Affaires 
étrangères, Commerce extérieur et Coopération au 
développement (partim: Commerce extérieur) du pro-
jet contenant le Budget général des dépenses pour 
l’année 2019.

 Le rapporteur, Le président,

 Kattrin JADIN Dirk VAN der MAELEN
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